
Prvi občni zbor drnštva sv. Cecilije v Celovcu. 
10. in 11. julija 1878. 

Z božjo službo v sv. kat. Cerkvi bilo je od 
nekdaj (sklenjeno cerkveno petje. Sv. Cerkev je 
dobro vedela, koliko da premore lepo petje, srce 
človeško povzdiguoti k nebeškim željam. Ona je 
zatoraj od nekdaj skrbela za dostojno, svetim skriv
nostim primerno cerkveno petje. Najslavnejši možje: 
sv. Ambrož, višji škof Milanski, papež sv. Gregor 
Veliki in drugi, so si po vsej moči prizadevali 
cerkveno petje v duhu sv. Cerkve izobraževati — 
in pospeševati. Tudi Tridentinski cerkveni zbor, 
dasiravno z obilnim delom preobložen, ni pozabil 
za povzdigo cerkvenega petja skrbeti. Sloviti skla
datelj Palestrina je k sklepu cerkvenega zbora 
zložil imenitno mesno pesem „Missa papae Mar
celli", ki seje vpričo častitih očetov Tridentinskega 
zbora p: vokrat pela. Duh, v katerem je bila vsa 
mesna pesem sestavljena, se je zbranim škofom 
tako dopadel, da je bil vsem cerkvenim sklada
teljem v izgled postavljen. Ali žali Bog, da je ta 
duh s časom bil popolnoma iz cerkvenih pesmi 
zginol. Napevi cerkvenih pesmi so postali celo 
unim podobni, ki se po gledališčih pojejo. Temu 
v okom priti začeli so pred vsam na Nemškem, 
sedaj pa tudi po Avstrijanskem. Snujejo namreč, 
društva sv. Cecilije. Njih poglavitni namen je, po
lagoma v cerkvi vpeljati* petje v duhu sv. Cerkve, 
po izgledu starih slovitih umetnikov, ter tako spod
riniti petje, ki se je iz gledališč v hišo božjo vri
nilo. Takisti namen ima tudi društvo sv. Cecilije 
za Krško škofijo, ki se je pred dvema letoma v 
Celovcu vstanovilo ter je te dni očitno svoj prvi 
občni zbor obhajalo. Da bi bilo društvo več povabil 
razposlalo, da bi bilo imenitnost in važnost občnega 
zbora bolj razglasilo, gotovo bi bilo k temu obč
nemu zboru dvakrat in trikrat več gostov prišlo. 
Ali osnovatelje I. občnega zbora je vodila misel, 
boljše je gostom več podati, kakor pričakujejo, 
kakor pa jim manj podati, kakor se jim obeta. 
To so tudi dosegli. Kakor iz enih ust je šel sploh 

glas o tem občnem zboru društva sv. Cecilije v 
Celovcu, da je veliko več podalo, kakor bi si bil 
kdo od tako mladega društva pričakovati upal. 
Petje je bilo tako vbrano, tako milo, tako točno, 
da bi človek le kar poslušal. Prostor mi nikakor 
ne pripušča posameznih točk v predzadnjem „Grosp." 
priobčnega programa tega zbora pretresavati. Ome
niti le hočem, da razun Palestrina tove velike 
meše, katero je 78 pevcev prednašalo, so vse 
pesmi večji del šolarji in šolarice ljudskih in sred
njih šol prepevali. Mične so bile lavretanske lita
nije, mogočno donela je Palestrinatova meša, ali 
rekel bi skoraj, da najkrasnejši bili so responsoriji 
velik, tedna, katerih se je nekaj pri obiskovanji 
presv. R. T. prednašalo. Pevskemu vodji g. Lučov
niku smemo k temu uspehu prav iz dnu srca časti
tati. Takšno prednašanje takošnih umotvorov samo 
ob sebi učitelja in vodjo cerkvenega petja dovolj 
hvali. Bog mu vzbudi posnemovalcev! Upamo, 
da njegove podučljive besede, kako cerkveno petje 
pospeševati, niso padle na nerodovitno zemljo. 
Vsakemu poslušalcu pa so gotovo globoko v srce 
segle blagozvoneče besede, s katerimi so mil. g. 
knez in škof Valentin občni zbor razveselili. („Volks
stimmen" obetajo ves govor priobčiti.) Naj' vam 
vsaj glavne točke prelepega govora podam. „Trojui 
glavni namen ima društvo sv. Cecilije so djali 
mil. škof: 1. t r e b i t i , 2. sad i t i in 3. presa
j a t i . Potrebiti hoče iz cerkvenega petja, kar ni 
cerkvenega. Paziti mu je toraj, da z ljulko vred 
kje pšenice ne poruje, da z slabim dobrega ne 
odpravi . . . . Sad i t i hoče nove cvetlice ali sa
dike. Treba mu je dobro pomniti pregovora: „non 
omnia feit omnis tellus", (ni vsako seme za vsako 
zemljo) Društvo hoče tudi p r e s a j a t i 
ali zasajati. Celovško društvo noče samo ostajati, 
želi, da bi se po škofiji njemu enaka društva 
osnovala. Treba je k temu resnične volje, in po
kazalo se bode, da je tudi po drugod mogoče 
enakih društev vpeljati in zdržati. Častiti g. Oedl 
župnik iz gornj. Štajerskega je v svojem mikavnem 
govoru pokazal, da skrb za lepo cerkveno petje 
je vredna, da se ž njo naj veljavnejši možje pe



Čajo. Težave niso tolike, da bi jih resnična volja 
ne mogla premagati. 

Naj mi bo k sklepu dovoljeno predsedniku 
društva sv. Cecilije v Celovcu preč. gosp. korarju 
g. Selanderju in vsem, ki so omenjeni občni zbor 
osnovali ali kakorkoli pripomogli, da se je tako 
slovesno vršil, v imenu vseh gostov najprisrčnejšo 
zahvalo izreči. Bog vsem stotero poplati! 

Jernej Voh. 


